النشرة اليومية للاتحاد UAC DAILY MONITOR

نشرة يومية الكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية 2023 (أكتوبر) من تشرين أول أكتوبر 04





ووُتور ومعرض النُون الغذائي يختتم أعماله في مراكش – المغرب: دعم البحث العلمي والابتكار ورواد النُعمال الزراعيين وتسميل التمويل لتكنولوجيا الذكية للزراعة

اختمت أعمال مؤتمر ومعرض الأمن الغذائي العربي 2023 "الصناعات الغذائية ودورها في تحقيق الامن الغذائي العربي"، الذي عقد على مدى يومي 2-3 تشرين الأول (أكتوبر) تحت رعاية ملك المغرب محمد بن الحسن السادس في مدينة مراكش- المملكة المغربية، وبحضور الرئيس المنتدب لدى رئيس الحكومة والمكلف بالعلاقات مع البرلمان والناطق الرسمي باسم الحكومة المغربية مصطفى بايتاس، ووزير الصناعة والتجارة في المغرب رياض مزور، ورئيس اتحاد الغرف العربية سمير عبدالله ناس، ورئيس جامعة الغرف المغربية المتجارة والصناعة والخدمات الحسين عليوي، ورئيس اتحاد الغرف الغرف الممرية أحمد الوكيل، ورئيس اتحاد غرف التجارة والصناعة والزراعة في ليبيا محمد الرعيض، وأمين عام اتحاد الغرف العربية الدكتور خالد حنفي، بالإضافة الى وفود من 13 دول عربية واجنبية. وتوجه المؤتمرون في ختام أعمال المؤتمر، بالشكر والتقدير والثناء إلى مملكة المغرب ملكا وحكومة وشعبا، على حسن الضيافة والوفادة وعلى التنظيم المميّز والجهود الجبّارة التي بذلت في سبيل نجاح المؤتمر وانعقاده في توقيته المحدد، على الرغم من الظروف المأساوية التي أصابت مملكة المغرب وخصوصا مدينة مراكش، جراء الزلزال المدمّر الذي ضرب مدنا عزيزة من المغرب الشقيق.

وتوجّه المؤتمرون بالشكر والتقدير إلى جامعة الغرف المغربية للصناعة والتجارة والخدمات بشخص رئيسها السيّد الحسين عليوي، وإلى جهاز جامعة الغرف التنفيذي، وسائر فريق العمل، على كل ما بذلوه في سبيل أن يخرج هذا المؤتمر بهذا النجاح البارز.

ويؤكد المؤتمرون، من خلال حرص القطاع الخاص ورجال الأعمال والمستثمرين العرب، على انعقاد هذا المؤتمر في موعده ومكانه تحت رعاية سامية من لدن جلالة ملك المغرب محمد السادس بن الحسن الثاني العلوي حفظه الله، على أنّ إرادة الحياة أقوى من إرادة الموت، ولتجديد التضامن والوقوف مع الشعب المغربي الشقيق، لتجاوز المحنة التي ألمّت به، والسعي والعمل معايدا بيد من أجل البدء بورشة البناء والعمران والنهوض من جديد.

وشدد المؤتمرون على أهميّة دور الحكومات بالتعاضد مع القطاع الخاص في دعم مبادرات الامن الغذائي العربي، من خلال ما يلي:

- -1 وجود إرادة سياسية واضحة سواء على المستوى القومي في جميع الدول العربية أو على مستوى الدول العربية بالكامل.
- -2 لا بد من تحول الدول بمختلف هيئاتها من المشغّل الرئيسي إلى المنظم والداعم وممهد الطريق للقطاع الخاص.
 - -3 تحول القطاع الخاص من المشاهد والمتفرج إلى المنفذ والمشغل.

وبناء على العروض التي قدمت والمناقشات التي جرت بشأنها يوصي المؤتمر بما لله :

أولاً: لا بد من تفعيل الاستفادة من كافة المبادرات والدراسات التي تمّ عرض العديد منها في المؤتمر من كافة الهيئات التابعة لجامعة الدول العربية والهيئات المتخصصة في مجال الزراعة والمبادرات التي تهدف إلى زيادة الرقعة الزراعية على المستوى الوطن العربي وتحقيق الأمن الغذائي.

ثانياً: لا بد من تيسير تخصيص الأراضي خاصة وأن كافة الدول العربية غير مستغل فيها أكثر من 10% من الأراضي ولا يوجد أي منطق في تأخير تخصيص هذه الأراضي.

ثالثاً: لا بد من التكامل بين الدول العربية بناء على المميزات النسبية لكل دولة خاصة مع اختلاف التربة واختلاف المواسم واختلاف الموارد المائية.

رابعاً: لا بد من إزالة كافة المعوقات غير الجمركية لتنمية التبادل التجاري خاصة في الصناعة الزراعية وتوحيد المواصفات.

خامساً: لا بد من التركيز على البحث العلمي والابتكار ودعم رواد الأعمال الزراعيين وخلق تعاونيات للجمع بين رواد الأعمال والشركات الصغيرة والمتوسطة والتميز الزراعة والصناعات الغذائية لتعظيم القيمة المضافة.

سادساً: تسهيل التمويل للحصول على التكنولوجيا الذكية للزراعة والتصنيع الزراعي. سابعاً: على المستوى الكلي لا بد من خلق سوق عمل منظم حيث أن مفردات التعليم في الوطن العربي لا علاقة لها باحتياجات السوق ولا بد من الربط بين الاحتياجات الفعلية ومخرجات التعليم.

ثامناً: لا بد من انشاء بورصة زراعية عربية لتنمية التبادل التجاري في السلع الزراعية بين مختلف الدول العربية.

تاسعاً: لا بد من تطوير سلاسل الامداد والنقل واللوجستيات والفرز والتعبئة والتخزين في كل دولة عربية والاهتمام بموضوع المواصفات والمقاييس لصالح توريد الإنتاج الزراعي إلى دول العالم عربياً وعالمياً.

عاشراً: دعوة الشركات المعنية بالزراعة والصناعات الغذائية للدخول في منصة "سوق الغذاء العربي" للاستفادة من شراكات واسعة مع جميع الشركات العربية. حادي عشر: الاستفادة من تجربة المكتب العربي لرواد الأعمال الزراعيين "لبنان". ويوصي المؤتمر برفع هذه التوصيات إلى القمة العربية التي ستعقد في الربع الأول من عام 2024 في مملكة البحرين.

المصدر (اتحاد الغرف العربية)



The Food Security Conference and Exhibition Concludes Its Activities in Marrakesh - Morocco: Supporting Scientific Research, Innovation, and Agricultural Entrepreneurs and Facilitating Financing for Smart Technology for Agriculture

The Arab Food Security Conference and Exhibition 2023 "Food industries and their role in achieving Arab food security", which was held over the course of two days on October 2-3, was concluded under the patronage of the King of Morocco, Mohammed bin Hassan VI, in the city of Marrakesh - the Kingdom of Morocco. In the presence of the President delegate to the Prime Minister in charge of relations with Parliament and the official spokesman for the Moroccan government, Mustafa Paytas, the Minister of Industry and Trade in Morocco, Riad Mazouwar, the President of the Union of Arab Chambers, Samir Abdallah Nass, the President of the University of Moroccan Chambers of Commerce, Industry and Services, Hussein Aliwi, and the President of the Federation of Egyptian Chambers of Commerce, Ahmed. The agent, the head of the Union of Chambers of Commerce, Industry, and Agriculture in Libya, Muhammad Al-Rayid, and the Secretary-General of the Union of Arab Chambers, Dr. Khaled Hanafi, in addition to delegations from 13 Arab and foreign countries.

At the conclusion of the conference's work, the conference attendees extended their thanks, appreciation, and praise to the Kingdom of Morocco, its king, government, and people, for the hospitality and hospitality, the distinguished organization, and the tremendous efforts that were made for the success of the conference and its holding on time, despite the tragic circumstances that befell the Kingdom of Morocco, especially the city of Marrakesh, as a result of the devastating earthquake that struck dear cities in brotherly Morocco.

The conferees extended their thanks and appreciation to the University of Moroccan Chambers of Industry, Commerce and Services in the person of its President, Mr. Hussein Alioui, to the executive body of the University of Chambers, and to the rest of the work team, for everything they have done to make this conference a notable success.

The conference attendees confirm, through the keenness of the private sector, Arab businessmen and investors, to hold this conference on time and place under the sublime patronage of His Majesty the King of Morocco Mohammed VI bin Hassan II Alaoui, may God protect him, that the will to live is stronger than the will to die, and to renew solidarity and stand with The brotherly Moroccan people, to overcome the ordeal that befell them, and to strive and work together hand in hand in order to start the construction and urbanization workshop and rise again. The conference attendees stressed the importance of the role of governments in collaborating with the private sector in supporting Arab food security initiatives, through the following: 1- The existence of a clear political will, whether at the national level in all Arab countries or at the level of the entire Arab countries.

2- Countries, with their various bodies, must transform from the main operator to the organizer, supporter, and pavement of the

way for the private sector.

3- The private sector has transformed from a viewer and spectator to an implementer and operator.

Based on the presentations made and the discussions that took place regarding them, the conference recommends the following: First: It is necessary to activate the benefit of all initiatives and studies, many of which were presented at the conference, from all bodies affiliated with the League of Arab States and bodies specialized in the field of agriculture and initiatives that aim to increase the agricultural area at the level of the Arab world and achieve food security.

Second: It is necessary to facilitate the allocation of land, especially since in all Arab countries no more than 10% of the land is exploited, and there is no logic in delaying the allocation of these lands.

Third: There must be integration between Arab countries based on the relative advantages of each country, especially with the difference in soil, differences in seasons, and differences in water resources.

Fourth: It is necessary to remove all non-tariff obstacles to develop trade exchange, especially in the agricultural industry, and unify specifications.

Fifth: It is necessary to focus on scientific research and innovation, support agricultural entrepreneurs, and create cooperatives to bring together entrepreneurs, small and medium-sized companies, and agricultural excellence in the field of agriculture and food industries to maximize added value.

Sixth: Facilitating financing to obtain smart technology for agriculture and agricultural manufacturing.

Seventh: At the macro level, an organized labor market must be created, as the vocabulary of education in the Arab world has nothing to do with market needs, and there must be a link between actual needs and education outcomes.

Eighth: It is necessary to establish an Arab agricultural exchange to develop trade exchange in agricultural commodities between various Arab countries.

Ninth: It is necessary to develop supply chains, transportation, logistics, sorting, packing, and storage in every Arab country, and pay attention to the issue of specifications and standards for the benefit of supplying agricultural production to countries around the world, both Arab and international.

Tenth: Inviting companies concerned with agriculture and food industries to enter the "Arab Food Market" platform to benefit from broad partnerships with all Arab companies.

Eleventh: Benefiting from the experience of the Arab Bureau for Agricultural Entrepreneurs "Lebanon".

The conference recommends submitting these recommendations to the Arab Summit, which will be held in the first quarter of 2024 in the Kingdom of Bahrain.

Source (Union of Arab Chambers)